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DAMES EN HEREN, 
 
De Subcommissie voor Landbouw, Visserij en Plat-
telandsbeleid behandelde op 20 maart 2007 het voor-
stel van resolutie van de heer Eloi Glorieux, de da-
mes Mieke Vogels en Vera Dua en de heren Rudi 
Daems, Jos Stassen en Jef Tavernier betreffende de 
steunmaatregelen ter bevordering van een diervrien-
delijke landbouw. 

1. Toelichting 

De heer Eloi Glorieux beklemtoont dat het voorstel 
van resolutie in de eerste plaats handelt over steun 
aan landbouwers om de Europese normen voor die-
renwelzijn te halen, om ze te motiveren om deze 
normen sneller te halen of om te voldoen aan nog 
strengere normen. Een aantal Europese richtlijnen 
wil een einde maken aan een aantal dieronvriendelij-
ke praktijken. De indieners gaan ervan uit dat dieren 
levende wezens zijn met gevoelens, die ook pijn 
kunnen voelen en bijgevolg niet als louter economi-
sche objecten mogen worden gezien. Het gaat voor 
alle duidelijkheid niet om het invoeren van een ver-
bod of een verplichting. Het voorstel van resolutie 
focust op drie aspecten: de varkenshouderij, de kip-
penkwekerijen en de eierproductie en tot slot de 
beschutting van dieren. 
 
Wat de varkens betreft, werden in 2002 in België 5,6 
miljoen biggen zonder verdoving gecastreerd. De 
reden hiervoor is de specifieke berengeur die bij 5 
tot 15 percent van de gevallen bij het bakken of bra-
den van een ongecastreerde beer van meer dan 85 
kilogram vrijkomt. Deze geur wordt als onaange-
naam ervaren door de consument. De manier waarop 
varkens momenteel nog worden gecastreerd in Bel-
gië betekent een inbreuk op de Europese richtlijn 
2001/93/EG van 9 november 2001, waarin duidelijk 
gesteld wordt dat het castreren en het couperen van 
de staart bij dieren die ouder zijn dan zeven dagen, 
alleen toegestaan is als de ingreep onder anesthesie 
en met aanvullende langdurige pijnbestrijding wordt 
uitgevoerd door een dierenarts. De heer Glorieux 
toont een filmfragment waarbij te zien is hoe een 
varken wordt gecastreerd.  
 
In Vlaanderen wordt veelal dergelijke castratie niet 
uitgevoerd door een veearts en zonder verdoving en 
dit soms tot op de leeftijd van vier weken. Dat dit 
bijzonder pijnlijk is, hoeft volgens de spreker geen 
betoog.  
 
Van 2000 tot 2002 was op initiatief van de toenmalig 
federaal minister van Volksgezondheid, Consumen-
tenzaken en Leefmilieu een ‘werkgroep castratie’ 
actief waarbij de verschillende actoren werden sa-
mengebracht: de sector zelf met de varkenskwekers, 

dierenwelzijnsorganisaties, enkele wetenschappers 
en de overheid. Dit resulteerde in een principeverkla-
ring waarin een aantal concrete engagementen wer-
den aangegaan. Een eerste engagement was om van-
af 1 januari 2006 chirurgische castratie enkel nog 
onder verdoving te laten plaatshebben.  
 
Ten tweede engageerden de partijen zich om vanaf 1 
januari 2009 chirurgische castratie helemaal te ver-
vangen door andere technieken, zoals immunoneu-
tralisatie. Aan dit principeakkoord waren wel enkele 
voorwaarden verbonden maar ondanks die afspraken 
gebeurt meer dan een jaar later castratie echter nog 
veelal zonder verdoving. In andere landen worden 
technieken gebruikt die veel diervriendelijker zijn.  
 
Een tweede aspect van het voorstel van resolutie 
betreft de huisvesting van kippen. Ook bij de kweek 
van kippen en bij de eierproductie wordt het dieren-
welzijn geschaad. De Europese richtlijn voor legkip-
pen verbiedt legbatterijen vanaf 2012. Sommige 
producenten pleiten voor uitstel of zelfs voor de 
intrekking van het batterijverbod. Veel kippenkwe-
kers vervangen hun conventionele legbatterijen door 
zogenaamde verrijkte kooien die in 2012 nog wel 
toegestaan zijn door de EU. Het extra welzijn dat 
door dergelijke verrijkte kooien wordt gecreëerd is 
echter minimaal: ze beschikken namelijk over een 
luttele 50 cm² meer, dit is een extra oppervlakte van 
10 bij 5 cm wat overeenkomt met een totale ruimte 
van ongeveer een A4-blad. Ze kunnen zich op derge-
lijke oppervlakte niet draaien, noch hun vleugels 
uitslaan. Er is ook geen ruimte voor typisch kippen-
drag zoals nestbouwen, stofbaden, stokzitten en 
scharrelen. 
 
Volière- of wintertuinsystemen zijn meer diervrien-
delijke systemen waarbij de kippen een vrije uitloop 
hebben. Heel wat grootwarenhuisketens schakelen 
nu over op een aanbod van uitsluitend scharreleie-
ren. 
 
Het derde deel van het voorstel van resolutie vraagt 
aandacht voor beschuttingsmogelijkheden voor vee. 
Vaak worden paarden, runderen en schapen onbe-
schermd in een wei gezet. In normale weersomstan-
digheden stelt dit geen probleem, maar wel bij volle 
zon of bij aanhoudende gure wind en slagregen. Het 
is noodzakelijk dat dieren ’s zomers in de schaduw 
kunnen staan of bij slagregen kunnen schuilen. Een 
schuildak kan volstaan, een heuse stal is niet nodig. 
 
Via het voorstel van resolutie vragen de indieners in 
eerste instantie met betrekking tot de huisvesting van 
varkens om de overschakeling die de EU tegen 2013 
oplegt van het gangbare dieronvriendelijke boxsys-
teem naar een groepshuisvesting te bespoedigen en 
te vergemakkelijken, door twee steunmaatregelen. 
Ten eerste door te voorzien in goede informatie en 
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vorming over diervriendelijke alternatieven en ten 
tweede door het ondersteunen van landbouwers die 
kiezen voor het meest diervriendelijke groepshuis-
vestingsysteem. 
 
Wat de castratie van varkens en biggen betreft, vra-
gen de indieners dat het principeakkoord dat werd 
afgesloten tussen de varkenssector, de dierenwel-
zijnsorganisaties, de overheid en een aantal weten-
schappers effectief zou worden gerealiseerd. Het 
doel is om het chirurgisch castreren van biggen zon-
der verdoving en na-pijnbestrijding uit de wereld te 
helpen en castraties enkel te laten uitvoeren door een 
veearts. Dergelijke maatregel zou een kostprijs heb-
ben van 1 euro per big. Dit is een verwaarloosbare 
kost op de totale prijs van een varken. Daarenboven 
moet het doel zijn om alles in het werk te stellen om 
het chirurgisch castreren van biggen tegen 2009 vol-
ledig overbodig te maken door het overschakelen op 
alternatieven voor chirurgische castratie. 
 
Vervolgens vragen de indieners om met betrekking 
tot de kippenkwekerijen de overschakeling van de 
conventionele batterijkooisystemen naar meer dier-
vriendelijke niet-kooihuisvestingsystemen die de EU 
tegen 2012 oplegt, te bespoedigen en te vergemakke-
lijken, door middel van twee steunmaatregelen. In de 
eerste plaats door het voorzien van goede informatie 
en vorming over de meest diervriendelijke alterna-
tieven. Ten tweede door de kippenhouders die ver-
dergaan dan de door de EU opgelegde minimum-
normen en overschakelen naar de meest diervriende-
lijke niet-kooisystemen, zoals het wintertuinsysteem 
of een systeem van vrije uitloop of volière, in aan-
merking te laten komen voor overheidssteun via 
bijvoorbeeld het VLIF (Vlaams Landbouw Investe-
ringsfonds). 
 
Tot slot vragen de ondertekenaars van het voorstel 
van resolutie om met betrekking tot de veeteelt de 
wet op de ruimtelijke ordening aan te passen om 
voor voldoende beschuttingsmogelijkheden tegen 
hitte, gure wind en regen te kunnen zorgen voor 
dieren die in een wei staan. 

2. Bespreking 

Mevrouw Tinne Rombouts wenst het verhaal van de 
heer Eloi Glorieux te nuanceren. Voor de CD&V-
fractie is dierenwelzijn zeer belangrijk maar het ver-
haal moet echter in de juiste context worden ge-
plaatst. Wat kippen en varkens betreft, is de norme-
ring voor dierenwelzijn op Europees niveau sterk 
uitgewerkt. Het gaat hier ook om economische sec-
toren. Indien de Vlaamse overheid verder gaat dan 
deze Europese normering dan verliezen de Vlaamse 
landbouwers hun concurrentiepositie en bijgevolg 
hun inkomen. Daarnaast zal de productie verschui-

ven naar andere landen waarbij de dieren allerminst 
gebaat zijn. Daarom is het belangrijk dat dierenwel-
zijn Europees gereglementeerd is en dat Vlaanderen 
zich houdt aan deze Europese normen. Zo werd het 
ook in het Vlaamse regeerakkoord afgesproken. 
 
Momenteel voorziet de Vlaamse overheid in VLIF-
steun voor groepshuisvesting in zeugenstallen en de 
volièrehuisvesting of grondhuisvesting in kippenstal-
len die voor 20 procent gesubsidieerd en bijgevolg 
gestimuleerd worden. 
 
De spreker vindt het ook belangrijk dat dieren bij 
slecht weer beschutting hebben in de wei. Het is 
echter moeilijk voor te stellen dat landbouwers hun 
dieren niet goed verzorgen. Dieren zorgen namelijk 
ook voor het inkomen van de landbouwers. 
 
Een aantal elementen in het voorstel van resolutie 
hebben betrekking op federale bevoegdheden maar 
mevrouw Rombouts begrijpt dat het voor de Groen!-
fractie moeilijk is om het op dat beleidsniveau aan te 
kaarten. 
 
De heer Karlos Callens verwijst naar de discussie 
die op 12 december 2006 reeds plaats had in de sub-
commissie naar aanleiding van twee vragen om uit-
leg over de rondetafelconferentie over biggencastra-
tie (Hand. Vl. Parl. 2006-07, nr. C48). Er zou een 
overleg worden georganiseerd met de betrokken 
partijen. Hij wil dit overleg alle kansen geven. 
 
Wat de huisvesting betreft, kan niemand er een pro-
bleem mee hebben dat varkenshouders geïnformeerd 
worden over diervriendelijke alternatieven. Maar het 
zou de spreker verwonderen indien de betreffende 
organisaties al die tijd doof en blind zijn gebleven 
voor deze problematiek. 
 
Wat de kippenkwekerijen betreft, is het niet noodza-
kelijk om kwekers te stigmatiseren die omwille van 
economische omstandigheden niet onmiddellijk 
kunnen voldoen aan nog hogere eisen dan de Euro-
pese normen. 
 
Inzake de beschuttingsmogelijkheden zijn er volgens 
de heer Callens geen hinderpalen in de wetgeving 
ruimtelijke ordening. Landbouwers zullen hun die-
ren ook niet zomaar onbeschut in een wei achterla-
ten. Het kleine aantal processen-verbaal bewijst dit. 
Aan dierenhouders wil hij de raad geven om een 
aantal bomen aan te planten waaronder dieren kun-
nen schuilen. 
 
Samengevat vindt hij het voorstel van resolutie een 
overbodige tekst omdat een aantal zaken opgelost 
worden of opgelost zijn. 
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De heer Stefaan Sintobin is van oordeel dat het voor-
stel van resolutie een te eenzijdige benadering is van 
de landbouw. Voor de spreker is de landbouw in 
eerste instantie een economische sector. Dit betekent 
daarom niet dat de Vlaams Belangfractie niet gevoe-
lig is voor diervriendelijke landbouw. Uiteraard zal 
iedereen zich aangesproken voelen door het getoon-
de filmfragment. De laatste decennia worden door de 
landbouwers enorm veel inspanningen gedaan om 
aan diervriendelijke landbouw te doen. Deze resolu-
tie stigmatiseert echter de landbouw. Daarnaast zijn 
er nog andere argumenten om dit voorstel niet goed 
te keuren. Zowel wat de biggencastratie betreft, als 
de legbatterijen worden er maatregelen uitgewerkt. 
Het is ook niet aan Vlaanderen om vooruit te lopen 
op Europese beslissingen. Zelfs de Europese Com-
missie heeft gesteld dat dit tot gevolg zou hebben dat 
bepaalde delen van de kippensector zich zouden 
verplaatsen naar landen waar de normen minder 
streng zijn. De spreker verwijst tevens naar de ron-
detafelconferentie omtrent biggencastratie.  
 
Ook wat het probleem van de schuttingsmogelijkhe-
den betreft, gaat het om een overbodig voorstel van 
resolutie. De huidige wetgeving omtrent ruimtelijke 
ordening vormt geen probleem. Het gaat hier in de 
eerste plaats om een kwestie van sensibilisering.  
 
De heer Jos De Meyer deelt de principiële bezorgd-
heid voor dierenwelzijn maar sommige elementen 
moeten federaal geregeld worden. Er moet ook reke-
ning worden gehouden met de Europese context, 
zoniet verplaatst de productie zich, wat vermoedelijk 
niet de bedoeling is.  
 
De heer Eloi Glorieux stelt enerzijds vast dat ieder-
een bezorgd is om het dierenwelzijn maar dat er ook 
een verschillende benadering is. De ecologische 
benadering gaat ervan uit dat dieren niet zomaar 
economische producten zijn maar levende wezens 
die gevoelens hebben en die pijn voelen. Dit staat in 
tegenstelling tot bijvoorbeeld graan of andere land-
bouwproducten. 
 
Tegenstanders argumenteren dat te veel dierenwel-
zijn niet goed is voor de economische kansen. De 
spreker gaat uit van het tegendeel. Enkele weken 
terug bezocht hij een Europese beurs van bioproduc-
ten in Nürnberg. Een Waalse biovarkensboer be-
weerde dat hij met de klanten, Europese vleeswaren-
producenten, die hij de laatste twee uur had ontvan-
gen, zijn productie zou moeten verdubbelen of ver-
driedubbelen om aan hun vraag tegemoet te komen. 
Het gaat dus eerder om economische kansen in 
plaats van bedreigingen. 
 
Eurobarometers geven telkens opnieuw aan dat de 
Europese consument vragende partij is. Het is niet de 
bedoeling om met de resolutie de landbouwers te 

stigmatiseren. Integendeel is het de bedoeling om de 
landbouwsector een positief imago en de Vlaamse 
landbouw een kwaliteitslabel te geven.   
 
Het klopt dat, zoals de heer Callens stelt, er inder-
daad eenvoudige maatregelen mogelijk zijn om die-
ren te beschutten, zoals bijvoorbeeld het planten van 
bomen. Toch moet elke zomer vastgesteld worden 
dat dieren zonnebrandwonden oplopen. Tegen koude 
zijn de dieren op zich goed beschermd. Slagregen en 
gure wind daarentegen vormen wel een probleem in 
sommige gevallen. 
 
Wat de biggencastratie betreft, is het juist dat er 
momenteel aan maatregelen wordt gewerkt en dat er 
gesprekken gaande zijn. Echter, dergelijke gesprek-
ken lopen reeds vele jaren. Er waren ook afspraken 
gemaakt in het verleden maar zij worden momenteel 
niet nageleefd. Daarom is het aangewezen om nu de 
koe bij de horens te vatten. 
 
Tot slot is het inderdaad zo dat een aantal elementen 
federaal geregeld moet worden. Daarom wordt ook 
in het voorstel van resolutie aan de Vlaamse Rege-
ring gevraagd om de federale regering tot handelen 
aan te zetten. 
 
Het voorstel van resolutie kan aan de Vlaamse land-
bouwsector een positief imago bezorgen. Voor de 
meerkost voor verdergaande maatregelen dan de Euro-
pese normen wordt gevraagd om dit te compenseren. 
 
Mevrouw Tinne Rombouts bestrijdt het verhaal dat 
de consument dergelijke meer diervriendelijke pro-
ducten zou wensen te kopen. De intentie is er mis-
schien wel, maar eenmaal de consument in de winkel 
staat kiest hij voor het goedkoopste product. Het 
mooiste voorbeeld hiervan is het erg beperkte succes 
van de bioproducten. 

3. Indicatieve stemming 

Het voorstel van resolutie wordt in een indicatieve 
stemming eenparig verworpen met 6 stemmen. 
 
 
De verslaggever,  De voorzitter, 
 
Tinne ROMBOUTS  Jos DE MEYER 
 
 
 
 


